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رهاشــدگی تهران از منظر پاکیزه سازی  

معابر در دوره مدیریت شهری گذشته باعث 
افزایش گلایه شهروندان شده بود و از همین 
جهت رســیدگی به وضعیت رفت وروب 
و نظافت تهران در ســامانه 137در صدر 
خواسته های مردم قرار گرفت؛ موضوعی 

که زاکانی و تیمــش در ابتدای ورود آن را 
آسیب شناسی کردند و بعد از بررسی های 
متعدد تصمیم به تغییرات بزرگ و اساسی 

در حوزه جمع آوری پسماند گرفتند. 
بالاخره سال گذشــته طرح ویژه ای برای 

نظافت پایتخت راه افتــاد و قراردادهای 
پیمانکاران از اساس اصلاح شد که همین امر 
سبب شد به طور محسوس شاهد بهتر شدن 
وضعیت رفت و روب گوشه گوشــه شهر 

باشیم.

 کمربند سبز تهران 
طی 3 سال گذشته 4هزارو750هکتار در کمربند سبز تهران 

درختکاری شده است.

پلمب 85 ضایعات فروشی غیرمجاز در تهران
مدیرعامل سازمان پسماند: 2هزار میلیارد تومان در 8ماه اخیر از سوی پیمانکاران سرمایه گذاری یا صرف خرید ماشین آلات شده است

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار

دوشنبه  دوشنبه  2020 فروردین  فروردین 14031403- شماره  - شماره  90659065
ترمیم حقوق کارکنان شهرداری اقدام خوبی بود

مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون ســامت، محیط زیســت و خدمات شهری شورای اســامی شهر تهران: 
تصمیم مجموعه شــهرداری برای ترمیــم حقوق کارکنان اقــدام خوبی بود کــه هرچند دیرهنگام انجام شــد، 
جای تقدیر دارد. ما تاکید داشتیم که این اقدام در نخستین فرصت انجام شود تا از حاوت آن کاسته نشود.

ویژه برنامه های »عید بندگی و همبستگی« در عید فطر
مصطفی زیبایی نژاد، مدیرکل فرهنگی شهرداری تهران: ویژه برنامه های »عید بندگی و همبستگی« با هدف 
معرفی عید فطر به عنوان بزرگ ترین عید مسلمانان جهان با محوریت وحدت و همبستگی در 4 نقطه شهر 

ازجمله فرهنگسرای خاوران، بوستان لاله، بوستان ملت و حرم عبدالعظیم حسنی)ع( برگزار می شود.

 شور و شوق کارکنان شهرداری
از پرداخت معوقات

موضوع ترمیم حقوق کارکنان شهرداری 
تهران را همه پیگیر بودیم و با برداشــتن 
تبصره  ای که در مجلس از تســری حقوق 
در لایحه بودجه ۱۴۰۳ ممانعت می کرد، 
شهرداری تهران تصمیم گرفت این مصوبه را از امسال اجرا کند 
آن هم با پرداخت معوقات که شور و شوقی را در بدنه کارمندان 

رسمی و سازمان  آتش نشانی ایجاد کرده است.
جــدا از پرداختی کارمنــدان، این کار تأثیر خوبــی در احکام 
کارکنان شهرداری تهران دارد. فاصله زیادی در احکام حقوقی 
کارمندان شهر داری با سایر کارمندان دولت وجود دارد و هنگام 
بازنشستگی، حداقل ها را دریافت می کنند. وظیفه دارم وقتی 
یک کار امید بخش صورت می گیرد از آقای باقری، معاون منابع 
انسانی و جناب آقای فروزنده، معاون مالی و اقتصادی شهرداری 

تهران تشکر کنم.
در ادامه این را بگویم که مدتی پیــش، درباره نحوه جابه جایی 
درختانی که در طرح های عمرانی قرار می گیرند، به شهرداری 
نامه زدم. وقتی می خواهیم این کار را انجام دهیم، نمی شود به 
پیمانکار صددرصد اعتماد کــرد. در منطقه۱۴ به دلیل پلی که 
قرار است مقابل اتوبان بسیج زده شود، تعدادی درخت جابه جا 
شده است. شهردار منطقه اعلام کرد که حوزه فنی و عمرانی با 
پیمانکار این کار را انجام داده اســت. بنا شد ما از جایی که این 
درختان برده شده اند، بازدید کنیم که آیا دوباره جان می گیرند 
یا نه. پروژه ضروری است؛ اما دوســتان باید دقت کنند وقتی 
می خواهند چنین تصمیم بزرگی بگیرند، هم  اعضای کمیسیون 

ماده۷ و هم مدیران ارشد شهرداری در جریان قرار گیرند.
آیا مجموعه ای روی این موضوع نظارت می کند که اولا جانمایی 
درســت باشــد و ثانیا نحوه از جا درآوردن این درخت ها و بعد 
کاشتن در جای جدید سبب خشک شــدن این تعداد درخت 
انبوه نشود؟ کمیسیون ماده۷ و شهرداری تهران فقط این کار 
را به پیمانکاران نســپارند تا درختانی که هزینه زیادی صرف 

نگهداشت شان شده اند، خشک شوند.
*عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر

نحوه عملکرد کمیسیون ماده7 
درباره نگه داشت درختان

همکاران و شــهروندان عزیــز بدانند که 
اگر مجوزی برای جابه جایــی درخت در 
کمیســیون ماده۷ صادر می شود، صرفا 
تا تاریخ ۱۵اســفند ماه قابلیت اجرا دارد و 
پس از این تاریخ هر منطقه ای در هر پروژه ای اقدام به جابه جایی 
درخت کند، تخلف محسوب شده و احتمال آسیب به درختان 

بسیار زیاد است.
بنده در این مورد بسیار سختگیرانه عمل می کنم؛ هنگامی که 
تقاضایی برای جابه جایی درخت دریافت می شــود، چند بعد 
درنظر گرفته می شود. نخست اینکه آیا می توان بدون جابه جایی 
درختان یا با کمترین جابه جایی پــروژه را اجرا کرد؟ برای این 
منظور تیمی از کارشناسان مستقر می شوند که گزارش های آنها 
ملاک عمل قرار می گیرد. در این خصوص به نوع درخت و محیط 
بن آن و ارزش پروژه نیز توجه ویژه می شود که اگر اینها در تضاد با 

یکدیگر باشند، قطعا مجوز جابه جایی صادر نمی شود.
 در صدور مجوز جابه جایی ها ان شاءالله کمترین خطا را خواهیم 
داشت اما از شهرداری درخواست می شود یک تیم کارشناسی 
برای ارزیابی و بررســی این موارد تشکیل دهد. نوع نگرش ما، 
رفتار ما را تعیین می کند. اگر درخت را یک ســرمایه و میراث 
طبیعی بدانیم که از گذشتگان برای ما به ارث رسیده است یا 
نگهداشت آن را یک تکلیف قانونی و الزام شرعی بدانیم و نگاه 
ولایتمدارانه داشته باشیم و این مهم را از دغدغه های اصلی رهبر 
انقلاب بدانیم، یا به عبارت بهتر اگر آن را جزو سیره نبوی بدانیم، 
دیگر حفاظت از تک تک درختان در تهران یک تکلیف فردی 
و عمومی به حساب می آید؛ بنابراین اگر شاهد رفتار غلطی در 
این باره بودیم به رفتار توجه نکنیم بلکه نگرش را اصلاح کنیم. 
فرد خاطی محتاج کمک اســت و باید از نظر ذهنی ارتقا یابد 
مانند فرد بی ســوادی که نیاز به آموزش دارد. این باید وظیفه 
تک تک ما باشد تا از آن چیزی که در اختیار داریم در حد توان 

حفاظت کنیم.
*رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر

درختان بزرگراه شیخ فضل الله نوری 
قطع نشده است

فضای مجازی بســتری برای یک جنگ 
روانی است. گفته شده بود در بزرگراه شیخ 
فضل الله نوری درختان قطع شده اند، اما ما 
از شهردار منطقه2 پرسیدیم و گفتند چنین 
برنامه ای نداشته اند. در مورد بوستان قیطریه نیز گفتند درختان 

قطع شدند که اینطور نبود.
یکی از افتخارات آقای کرباسچی این است که در بوستان مسجد 
ساخته است. در مورد مسجد در بوستان قیطریه طراحی های 
صورت گرفته را می بینیم و باید تأیید شــود. مســجد کوچک 
زیبایی ساخته خواهد شد و حرف آخر ما این است که حتی یک 
درخت نیز قطع نخواهد شد. مردم نیز استقبال خواهند کرد که 

به جای یک فضای بی استفاده، مسجد ساخته شود.
این بوستان ۱22هزار مترمربع است و در گوشه ای از آن مسجد 
احداث خواهد شد. قبل از این نیز در بوستان ها مسجد ساخته 
شده و اتفاق جدیدی نیست. برخی می خواهند اذهان را از سمت 

مسجدالاقصی و سیستان و بلوچستان به سمتی دیگر ببرند.
موضوع دیگر درباره اتوبوس هاســت که شــورای عالی و هیأت 
دولت پرداخت مبالغ خرید اتوبوس ها را تصویب کردند و بانک 
مرکزی باید تأیید کند که بانک شــهر بتواند مبالغ را بپردازد. 
واگن ها مشــکل تأیید فنی دارند و دولت ایران باید آن را تأیید 
کند. ازسویی وزارت کشــور متخصص این کار را ندارد و باید به 
مترو واگذار کند و قرار شده وزیر کشور این واگذاری را انجام دهد.

آنگونه که انتظار داشــتیم در حوزه حمل ونقل عمومی اتفاقی 
نیفتاده است، با وجود این باید یادآوری کنیم که موضوع واگن ها 
از سال۱۳۹۶ مطرح بود و تأکید داشتیم که به عنوان اولویت اول 
در مذاکرات با چین مطرح شــود که انجام نشد و تا امروز باقی 
مانده است که البته در وضعیت نفس گیری به امروز رسیده است.

امروز با وجود یک یا دو نفر در وزارت کشــور که روشــن بینی 
ندارند، هنوز ســاخت واگن ها به نتیجه نرســیده است. دولت 
باید تأیید فنی بدهد و وقتی وزارت کشور نمی تواند باید هرچه 
سریع تر تأیید فنی را به مترو واگذار کند. چند ماه از انعقاد قرارداد 
و پیش پرداخت گذشته و همین تأخیر در تأیید باعث می شود 

که تحویل دیرتر صورت بگیرد. اعضای شورا نیز باید وارد شوند.
یک زمانی گفتند این پول زیاد آمد و بیخود بوده و آبروریزی در 
کشــور اتفاق افتاد. خرید ۷۹۱واگن رقم بالایی است و اگر وارد 
شود میزان حمل ونقل مسافر دو برابر خواهد شد. ما باید برای 
این کار تلاش کنیم. درست اســت که یک سال بیشتر فرصت 
نداریم اما باید اقدام کنیم؛ چراکه موضوع حیثیتی کشور ماست.

تأیید فنی هنوز در وزارت کشور معطل باقی مانده است، برای 
اتوبوس ها نیز باید نامه ها مرتباً در نهادهای مختلف تأیید و امضا 
می شد. همه باید به میدان بیایند تا کمبود بزرگ شهر و کشور را 
جبران کنیم. اگر این تحول ایجاد شود جهش بزرگی در کاهش 

آلودگی هوا را شاهد خواهیم بود.
همه باید کمک کنیم و نباید انتظار داشته باشیم که شهرداری 
اقدام کند و ما نگاه کنیم، همان میزان که انتظار داریم و انتقاد 

داریم باید خودمان نیز کمک کنیم.

مهدی چمران؛ رئیس شورای شهر تهراننظر

ناصر امانی*دیدگاه

عکس نوشت

مهدی عباسی*تذکرات

سیداحمد علوی*خبر

بازدید 3 میلیون نفر از اماکن 
گردشگری تهران در نوروز

مقارن شدن عید نوروز امسال با  ماه مبارک 
رمضــان، کار را بــرای مدیریت شــهری 
سخت تر کرده بود. حدود ۳میلیون نفر از 
اماکن فرهنگی گردشــگری و برنامه های 
مدیریت شــهری در این ۱۵روز اســتقبال کردند. عمده این 
بازدیدهــا از مجموعه فرهنگی و گردشــگری عباس آباد بود و 
۵۰۰هزار نفر نیز از برج میلاد بازدید داشــتند و عده ای هم از 
خانه موزه ها بازدید کردند که این بدین معنی است که اگر خانه 
موزه هایی دارای امکانات در اختیار مردم قرار بگیرد، حتما مردم 

از آن استقبال خواهند کرد.
بخش دیگری از بازدید ها نیز مربوط به بازدید از برنامه های میدان 
ولیعصر )عج( و بلوار کشاورز است که سازمان زیباسازی با همکاری 
موکب داران این برنامه ها ازجملــه برنامه خوب »افطارخونه« را 
برگزار کرد. در اجرای برنامه های فرهنگی، گردشگری و تفریحی 
در سال جاری از ظرفیت سمن ها، NGOها و گروه های جهادی 

نیز  استفاده شد.
اگر برای مردم برنامه داشته باشیم، مردم قطعا از این برنامه ها 
استقبال خواهند کرد؛ از تعلل 2ســال و نیمه در ارسال لایحه 
گردشگری به شــورای اسلامی شــهر تهران توسط مدیریت 

شهری گلایه دارم.
گروه تروریستی جیش الظلم اعلام کرد که هدف آنها از این اقدام، 
ناامن سازی  آن بندر به عنوان مقصد گردشگری است که تبعات 
سیاسی و اقتصادی و انسانی بالایی داشت. به کوری چشم همه 
دشمنان، سواحل مکران به مقصد اقتصادی، تجاری و گردشگری 

تبدیل خواهد شد.
*رئیس کمیته گردشگری شورای شهر

در ادامه جلسه شورا، اعضای شورای شهر به توضیحات 
مدیرعامل سازمان پسماند شــهر تهران واکنش نشان 

دادند و نکاتی را مطرح کردند.

طرح نوماند باید درست اجرا شود
سوده نجفی، رئیس کمیته سلامت شورا 
می گوید: اگر طرح »نوماند« درست اجرا 
نشــود و در فضــای رســانه ای جهت 
مشــارکت مردم بهره برداری های لازم 
صورت نگیرد، همانند سایر طرح ها ابتر خواهد ماند و اعتماد 

مردم به وعده های ما نیز خدشه دار می شود.

لزوم تفکیک زباله از مبدأ
میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شورا 
گفت: مادامی که مخازن زباله در محلات 
و کوچه ها قابلیت جمع آوری تفکیک شده 
زباله  تر و خشک را نداشته باشد، کنشی 
در این زمینه ایجاد نمی شــود. درحال حاضر در بستر گوگل 
وقتی واژه عامیانه تحویل زباله از منزل را جست وجو می کنید، 
دسترسی سریع به نصب نرم افزار نوماند را نمی آورد که باید در 

این حوزه کار جدی شود.

معایب و مزایای کاهش پیمانکاران
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا نیز گفت: مشارکت 
مردم در جمع آوری پســماند از طریق طرح نوماند و اپلیکیشــن 
شهرزاد را داریم. همچنین محدود کردن تعداد پیمانکار و گسترده 
شدن جغرافیای حضورشان ضمن اینکه محاسنی دارد، معایبی هم 

دارد و قدرت مانور شهرداری در زمان بحران را کاهش می دهد.

نتیجه مثبت اجرای طرح جامع
مهدی بابایی رئیس کمیته ایمنی شــورا گفــت: در حال حاضر 
پیمانکاران بازیافت، جمع آوری زباله، MRFها و خطوط تفکیک در 
آرادکوه با هم تجمیع و در اختیار یک پیمانکار قرار گرفت، این اقدام 
تکلیف را مشــخص کرد که در این حوزه با یک نفر واحد روبه رو 

هستیم و این موضوع بر اساس طرح جامع پسماند است.

لزوم توجه به دخل و خرج حوزه پسماند
جعفر شربیانی، عضو هیات رئیسه شورا می گوید: متأسفانه پسماند 
در تهران همچنان به طور غیراقتصادی اداره می شود. باید به دخل و 
خرج حوزه پسماند توجه شود؛ چراکه درآمد پایدار شهرداری تهران 
از این دریای عظیم بسیار ناچیز است. سود ناچیز شهرداری و درآمد 
انبوهی که به جیب افراد مورد اشاره سرریز می شود، حاصل رانت و فسادی است که در 

حوزه پسماند وجود دارد.

 باید به سمت استفاده از تکنولوژی
در پسماند برویم

احمد صادقی، رئیــس کمیته 
هوشمندســازی شــورا، گفت: 
شهروندان ما در هیچ دوره ای از 
شیوه جمع آوری زباله و پسماند 
رضایت نداشته اند؛ لذا ما انتظار داشتیم شهر به گونه ای 
تمیز شود که دیگر هیچ مخزن زباله ای نباشد؛ نظیر 
خیلی از جاهای دنیا، ولی متأسفانه ما سراغ تکنولوژی 

نرفتیم.

 رابطه معنادار موضوع پسماند
با رضایتمندی شهروندان

مهدی عباسی، رئیس کمیسیون 
گفــت:  شــورا  شهرســازی 
مویرگی ترین کارهــا در حیطه 
وظایــف شــهرداری مربوط به 
موضوع جمع آوری پســماند اســت؛ چرا که رابطه 
معناداری با رضایتمندی شهروندان دارد. درواقع ما در 
اینجا درخصوص کیفیت زندگی سخن می گوییم که 

برهمین اساس اهمیت زیادی دارد.

 قضاوت درباره عملکرد سازمان پسماند
با سامانه 137

روز گذشته در دویست وبیست وپنجمین جلسه علنی 
شورای شهر، مدیرعامل ســازمان پسماند شهر تهران 
حاضر شــد تا آخرین وضعیت اقدامات انجام شــده در 
این حوزه را تشریح کند. رضا محمدی با اشاره به اینکه 
2مأموریت شامل تنظیف و آراستگی و مدیریت پسماند 
برعهده ماست، گفت: در 8ماه اخیر ۵گام برنامه تحولی 
را درنظر گرفتیم که مشارکت مردم در آراستگی شهر 
نخستین بند این ۵گام بود و سامانه ۱۳۷ برای قضاوت 

عملکرد ما فعال است.

 انعقاد قراردادهایی 
با پیمانکاران پسماند

محمدی ادامه داد: قراردادها ۳ســاله منعقد شد تا 
پیمانکاران ماشین آلاتی را که از شهر خارج شده بود، 
بازگردانند. 2هزار میلیارد تومان در 8 ماه اخیر از سوی 
پیمانکاران سرمایه گذاری و ماشین آلات خریداری 
شده است. امروز پیمانکاران با توجه به اینکه خودشان 
سرمایه گذاری کرده و ماشین آلات خریداری کرده اند 

با حساسیت بیشتری خدمات ارائه می دهند.

آمار تماس شهروندان با 137پیرامون نظافت تهران
محمدی با اشاره به وضعیت آمار تماس شهروندان با سامانه ۱۳۷پیرامون 
نظافت شهر، گفت: هنوز در خیابان ۱۰۰درصد کار خود را انجام نداده ایم، 
اما با وجود این، نارضایتی ها در بهمن ماه به ۱8هزار مورد رســید. در این 
بازه زمانــی نارضایتی ها ۵۰درصد کاهش یافت. بــا وجود این معتقدیم 
همین ۵۰درصد نیز میزان بالایی اســت. این را هم باید درنظر گرفت که 
آب گرفتگی در بهمن ماه روند افزایشی داشت، اما با وجود این، پیام های 

نارضایتی ۵۰درصد کاهش داشته است.

 نارضایتی از رفت وروب شهر 
در 6-5سال اخیر

او با اشاره به اینکه قرار بر این شد بر مبنای اساسنامه، 
سازمان پسماند بازوی عملیاتی باشد و ما در اقدام اخیر 
خود به اساســنامه پرداختیم، گفت: در دوره پیشین 
مدیریت شهری به دهه ۷۰ بازگشتیم و با ۱۵۴پیمانکار، 
امور دنبال شــد. هر ناحیه به یک یا بعضا به 2پیمانکار 
واگذار شد. بیشترین نارضایتی از وضعیت رفت وروب به 

۵، ۶ سال اخیر مربوط می شود.

توسعه تجهیزات برای نظافت شهر
او بــا تأکید بر اینکه 8۰ دســتگاه ماشــین دیزلی 
خریداری شــده، اما هنوز موفق به شــماره گذاری 
نشــده ایم، ادامه داد: جغرافیــای قراردادها و مدت 
پیمان ها اصلاح و سامانه نوماند زیرنظر سامانه شهرزاد 
راه اندازی شده است. در این راستا توان پیمانکاران 
افزایش یافت و با توجه به اینکه ممکن بود رانندگان 
آموزش لازم را ندیده باشــند، این آموزش صورت 
گرفت تا نوماند در 22منطقه شهر تهران اجرا شود 

و باید تا پایان خردادماه اطلاع رسانی نیز انجام شود.

معضل زباله گردی در شهر
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند با اشاره به معضل زباله گردی در تهران، 
افزود: عدم آراستگی ناشی از فعالیت زباله گردها در یک ماه گذشته کاهش 
۷۰درصدی داشته است. این طرح تا پایان فروردین ماه ادامه خواهد یافت 

تا میزان زباله گردی مجدداً کاهش یابد.

صرف هزینه های گزاف برای نظافت شهر
مدیرعامل ســازمان مدیریت پســماند با بیان اینکه 
براساس قراردادهای قبل باید ســرمایه ۶ تا ۷میلیارد 
تومانی به کار گرفته می شد تا از یک جاروی ۴۰میلیون 
تومانی استفاده شود، اضافه کرد: ما پیمانکارانی که توان 
فنی داشته باشند تا بتوانند ۱۴هزار پاکبان را مدیریت 
کنند، نداشتیم و به ناچار به سمت یک اقدام تحولی با 

زیرساخت درست رفتیم.

 عادلانه شدن جمع آوری پسماند 
در نواحی مختلف

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند در بخش دیگری 
از صحبت های خود می گویــد: ناحیه۳ منطقه2۱ 
روزانه ۱۵تن و یکــی دیگر از نواحی شــهر روزانه 
۱۵۰تن زباله دارد. ما فهرست بهای ابلاغی سازمان 
برنامه را ابلاغ کردیــم تا عدالت اجرا شــود. امروز 
عدد عادلانه ای برای جمع آوری پســماند در نواحی 

مختلف داریم.

تفکیک زباله از مبدأ به صفر نمی رسد
او ادامه داد: شــعار تفکیک از مبدأ سال هاست که مطرح می شود و بیش 
از ۱8سال اســت که آموزش در این زمینه ارائه می شود. بیش از 2۰۰نفر 
آموزشگر در سطح شهر آموزش تفکیک از مبدأ می دادند، اما هرگز میزان 

تفکیک از مبدأ به صفر نمی رسد.

دستور قضایی برای مقابله با ضایعات فروشی
محمدی بــا تأکید بر اینکه دســتور قضایــی محکمی بــرای مقابله با 
ضایعات فروشی ها دریافت کردیم، افزود: ضایعات فروشی ها بدون دخالت 
شــهرداری در ســامانه مجوزها، اجازه فعالیت دریافت کرده بودند و ما 
جلوی این درگاه را گرفتیم. ماشین آلاتی که به صورت غیرمجاز پسماند 
جمع آوری می کننــد، توقیف می شــوند. در مدت اخیــر 8۵ مجموعه 

ضایعات فروشی غیرمجاز پلمب و بیش از ۱۵۰خودرو توقیف شده است.


